
Sprawozdanie
*T yrtziałia krpjowego w  przedmiocie subwencyi Ala odba9o>

wania Sukiennic w K rakow ie.

Wysoki Sejmie!

Sprawa Sukiennic nie po raz, pierwszy przychodzi pod obrady W ysokiego Sejmu. Już w roku 
zeszłym do 1. 415. wniosła krakowska Rada miejska petycye do W ysokiego Sejmu o wsparcie z fun
duszów krajowych na restauracje Sukiennic.

Uchwałą zapadłą na posiedzeniu z dnia 2. listopada 1869. polecił W ysoki Sejm W ydziałowi 
krajowem u, by w przedmiocie tej petycyi porozumiał się z krakowską Radą miejską i zamieścił 
w  przyszłorocznym preliminarzu na ten cel kw otę, jaką za stosowną uzna. W  mjrśl tej uchwały 
W jrsokiego Sejmu zażądano od Magistratu krakowskiego pismem z dnia.4. Grudnia 1869. do I. 14.089. 
wykazu kosztów budowy i zasobu, z jakim gmina krakowska zamierza przystąpić do restauracyi 
Sukiennic.

W  relacyi z dnia 6. kwietnia b. r. 1. 23.416. przedłożył Prezjrdent miasta Krakowa żądany 
wykaz kosztów.

Suma wydatków w kosztorysie wykazana, dosięga cyfry 201.359 złr. Jest ona według re la cji 
Prezydenta przeciętną sum objętych kosztorysami, jakie z planami nadesłano na konkurs.

Natomiast zasób na odbudowanie Sukiennic ogranicza sie na kwocie 47.000 złr. w. a.O  i

W  skład tej kwotjr w chodzi:
Ze s k ł a d e k ............................................................................................................  12.000 złr.
Z  funduszu miejskiego . . ♦ .......................................
Z  funduszu P a ń s tw a ............................. . . . .
Dochód rocznjr z Sukiennic w b. r. w przybliżeniu

10.000 
20.000 „ 

5.000 r>

....................... 47.000 złr.
okrągłej cyfrze 200.000 złr. (przed -

Razem
Odtrąciwszy więc powyższą sumę od kosztów restauracyi w 

stawia Prezydent), powstaje niedobór kwoty 153.000 złr., którejto kwoty gmina krakowska z wła- 
snjxh środków pokryć nie jest w stanie, zwłaszcza że prócz 10.000 świeżo na odbudowę Sukien
nic przeznaczonych, wyłożyła już 60.000 złr. na zakupno budynków prywatną własnością będącjrch, 
a do gmachu głównego poprzjrczepianycli. •

W obec więc tego, że zebranemi funduszami kosztów restauracji opędzić się nie da, wobec 
konieczności rozpoczęcia fabrj'ki już w bieżącym roku, gdyz zachodzi obawa, bjr sklepienie w gmachu 
Sukiennic nie runęło, wnosi Prezydent miasta Krakowa prośbę o subwencję z funduszów krajowych 
w kwocie 30.000 złr., rozłożonych na 6 la t, z których pierwsza przypadłaby ju ż  '.v roku bieżącym.

Zważywszy na znaczenie pamiątkowe Sukiennic, których zbudowanie przypisuje tradycya'ostar 
tnie mu z Piastów, Kazimierzowi W ielkiem u; zważy wszjr na żywe współczucie, jakie sprawa restau-



racyi tego zabytku lepszych czasów znajduje od lat kilku w całym kra ju , czego dowodem składki 
zbierane w  każdym niemal zakątku kraju, nie wystarczające jednak na opędzenie znacznych kosztów 
z restauracyą połączonych; zw ażyw szy, że w uznaniu Sukiennic za cenny pomnik średniowiecznej 
sztuki budowniczej, postanowiła i Rada Państwa przyjść w pomoc dziełu restauracyi kwotą 20.000 złr. 
ze skarbu Państwa; zw ażyw szy, że pomimo tego zasób przez magistrat krakowski wykazany, da
lekim jest od pokrycia kosztów projektowanej restauracyi, —  W ydział krajowy korzysta z upoważnie
nia danego uchwałą W ysokiego Sejmu z dnia 2. listopada 1869. i wnosi:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:
I. z funduszu krajowego udziela się na odbudowanie Sukiennic kwotę 30.000 złr. w. a., płatną 

w  6 po sobie następujących latach, corocznie po 5.000 złr. w. a., począwszy od roku 1871.;
II. ratę pierwszą, tj. 5.000 złr. w. a., wyda W yuział krajowy z kwoty 10.000 złr. w. a. zamie

szczonej w budżecie na rok 1871. na restauracyę pomników7 historycznych. (Rubr. XII. 1. 31 .)

Z Rady Wydział a krajowego Królestwa Galicji i Lodoiueryi z Wielk. Ks» Krakowskiem.

Lw ów  dnia 10. Maja 1870. r.

Leon K sią że  Sapieha,
Marszałek krajowy.

Oktaw Pietruski,
Iteferen*.


